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Vládní politici slibovali
nákupy ochranných pomůcek
od tuzemských výrobců
místo dodávek z Číny. Po
sedmi týdnech od vyhlášení
nouzového stavu kvůli
koronaviru je však realita
jiná. LN se podařilo získat
zápisy z jednání speciální
pracovní skupiny
Ústředního krizového štábu.

MARTIN SHABU

PRAHA „Je potřeba zvýšit nezávis-
lost dodávek ochranných pomů-
cek.“ „Bude to podpora tuzemské
výroby.“ Tak zněly dva nejčastější
argumenty, proč by měl stát bě-
hem pandemie koronaviru více
myslet na výrobky s označením
„Made in Czech Republic“. Už po-
čátkem dubna se kvůli tomu pod
Ústředním krizovým štábem
(ÚKŠ) vytvořil pracovní tým. Kro-
mě zástupců ministerstev v něm za-
sedli i zástupci Svazu průmyslu
a dopravy a z Asociace malých
a středních podniků a živnostníků.
Úředníci vypracovali seznam kva-
lifikovaných českých dodavatelů
osobních ochranných prostředků
i soupis poptávky státu po tako-
vém zboží v příštích sedmi měsí-
cích. Soudě dle aktuální spotřeby
by měla dosáhnout například
104 milionů kusů roušek. Celkově
stát odhadl spotřebu materiálu za
dané období na 12 miliard korun.

Jak ale LN zjistily, během páteč-
ního zasedání ÚKŠ došlo k ostré
výměně názorů mezi představiteli
ministerstva vnitra a resortu prů-
myslu a obchodu. Výsledek? ÚKŠ

se usnesl, že místo centrálních ná-
kupů odehrávajících se přes minis-
terstvo vnitra by si kýžené ochran-
né pomůcky měly kupovat jednotli-
vé státní instituce po vlastní ose či
přes Státních správu hmotných re-
zerv (SSHR). Jediné, co tak reálně
zatím čeští výrobci uvidí, je objed-
návka vnitra za sto milionů korun.

Celá záležitost působí bizarně
minimálně ze tří důvodů. Tím prv-
ním je to, že vláda v pátek odsou-
hlasila podání návrhu na prodlou-
žení nouzového stavu až do
25. května. Právě při jeho trvání
má resort vnitra volnější ruce při
organizování nákupů; například
nemusí nakupovat přes tendry.

Zadruhé – české firmy posilují
výrobní kapacity a očekávají slibo-
vanou podporu od státu, nejméně
v podobě garantovaných odběrů.
„Výrobci vám řeknou, že museli
nakoupit stroje. Někteří teprve če-
kají na jejich dodání, protože jsou
na cestě. Jiní čekají na certifikaci
a homologaci svých výrobků. Fir-
my se také musejí dostat na tako-
vý objem zakázek, aby dokázaly
dramaticky snížit cenu a konkuro-

vat dovozům. Proto také potřebují
slyšet garanci státu, že od nich ode-
bere několik milionů kusů během
několika měsíců,“ řekl LN před
týdnem Radek Špicar, viceprezi-
dent Svazu průmyslu a dopravy.

A zatřetí – závěry ÚKŠ jsou
zvláštní i proto, že v pátek ministr
vnitra Jan Hamáček (ČSSD) ozná-
mil, že jím řízený úřad má objed-
návky ochranných pomůcek zajiš-
těné jen do prvního týdne v květ-
nu. Dle jeho dřívějšího vyjádření
však za objednávky z Číny už stát
zaplatil přes deset miliard korun.

Úřednická hádka
V úhrnu to znamená, že není jasné,
kdo a zda vůbec bude pomůcky od
českých výrobců v příštích měsí-
cích odebírat. „Je směr, aby to
bylo (nakoupeno) přes SSHR. Ho-
tovo to ale není,“ uvedl včera Ha-
máček k otázce nákupů. Až doběh-
nou objednávky pro ministerstva
vnitra a zdravotnictví, měla by po
skončení nouzového stavu otázku
pořizování ochranného materiálu
přebrat SSHR. Čeká se také na sta-
novisko resortu pro místní rozvoj.

Z materiálů z jednání pracovní
skupiny pod ÚKŠ však plyne, že
nákupy od českých výrobců měly
vypadat docela jinak. „Minister-
stvo vnitra podporuje to, aby jaká-
koli navýšení objednávek byla ře-
šena primárně prostřednictvím na-
bídky českých firem. Procento ná-
kupů od českých firem je nicméně
v současnosti zatím dál velice
malé,“ uvedl 3. dubna při vzniku
expertního týmu Vilibald Knob,
náměstek ministra vnitra pro řízení
sekce ekonomiky a provozu. Ve
stejném duchu mluvila i náměstky-
ně z ministerstva průmyslu a ob-
chodu Martina Tauberová. „Zdů-
raznila, že společným cílem tohoto

týmu by mělo být podíl výrazně na-
výšit, na čemž panovala shoda,“
stojí v zápisu.

Opakovaně se na zasedáních ře-
šilo urychlené vypsání zakázky mi-
nisterstva vnitra na nákup ochran-
ných pomůcek české provenience.
„Ministerstvo vnitra připravuje
rámcová výběrová řízení na dodáv-
ky osobních ochranných prostřed-
ků. Vyhlášení proběhne příští tý-
den a nyní potřebuje ministerstvo
vnitra dodat parametry do výběro-
vého řízení,“ zněl zápis z porady
skupiny z 9. dubna. Tehdy se do de-
baty zapojil i šéf agentury CzechIn-
vest Patrik Reichl. Plédoval za pod-
poru českých firem. „Zmínil, že
v současné době není kapacitní vý-
roba českých firem dostatečná pro
pokrytí všech potřeb státu. Ale tím
spíše je vhodné, aby od nich stát na-
kupoval vše, co nabídnou a splňuje
parametry,“ stojí v dokumentu.

Proč resort vnitra nebude organi-
zovat centrální nákup materiálu od
českých výrobců, když se o tom ex-
perti dlouho radili? Proč byly uza-
vřeny dodávky z Česka jen za 100
milionů korun? A proč nebude vni-
tro nakupovat centrálně do 25.
května, dokdy chce, aby trval nou-
zový stav? Na tyto otázky LN ná-
městek Knob včera neodpověděl.

Dle informací LN chybí odpově-
di na tyto otázky i úředníkům z ji-
ných resortů a zástupcům byzny-
su, již se debat expertního týmu
účastnili. „Němci už počátkem
dubna vypsali zakázku na ochran-
né prostředky s tím, že je budou
brát jen od firem s výrobou na úze-
mí Německa. Když to navrhli lidé
z ministerstva průmyslu (MPO),
ozvali se lidé z vnitra, že je MPO
tlačí k nezákonným postupům.
Byla tam v pátek dost vyhrocená
debata,“ přiblížil zdroj LN.

Dokončení ze strany 1

LN Takže rozhodnutí rozvolnit
zákaz vycestovat bylo přijato
primárně kvůli čemu?

Neustále nám někdo předhazu-
je, že jsme za ostnatými dráty.
Nic takového nikdo nechce. Ploš-
né opatření o zákazu vycestování
zmizelo, ale většina zemí přitom
má nějaké podobné, takže teore-
ticky člověk vyjet za hranice
může, avšak prakticky je ta šance
velmi omezená.

LN Existuje přehled, do jakých
zemí je nyní možné jet?

V tuto chvíli se žádný takový
přehled nevede, protože je prak-
ticky prázdnou množinou. Vím
o tom, že třeba Island přijímá ces-
tovatele, na druhou stranu platí,
že dostat se nyní na Island nebude
nic jednoduchého. Sehnat let do
Reykjavíku není úplně možné.

LN Kdy předpokládáte, že bu-
dou obnoveny lety?

To záleží na vzájemných doho-
dách premiérů jednotlivých zemí,
protože to zpravidla probíhá na za-
hraniční úrovni. V některých ze-
mích, jako jsou například Řecko
či Chorvatsko, panuje zájem o ob-
novení turistického ruchu, to však
ještě bude předmětem diskusí.

LNKdyž se člověk vrátí ze zahra-
ničí, musí jít buď na čtrnáct dní
do karantény, nebo se prokázat
nejdéle čtyři dny starým nega-
tivním testem na koronavirus.
Soudím, že je poměrně složité
nechat se otestovat v zahraničí,
nebo se pletu?

Řeší to takhle spousta zemí,
protože prostě nechtějí riskovat.
Jde sice o relativně komplikova-
nou podmínku, je však motivová-
na tím, aby se zabránilo šíření
viru. Pokud by teoreticky začala
sezona, během níž bude možné
masivněji cestovat, pak se pravi-
dla změní.

LN Platí i to, že do Česka mohou
přicestovat cizinci?

Platí, ale musejí se prokázat ne-
gativními testy a dalšími náleži-
tostmi. V tuto chvíli to rozvolnění
restrikcí není až tak o dovole-
ných, spíš míří vstříc různým ex-
pertům, pracovníkům kritické in-
frastruktury, podnikatelům, kteří
zde mají firmy, a podobně.

LNMůže přijet do Česka obyčej-
ný turista.

Teoreticky ano.

LNProč nadále zůstávají zakáza-
né velké akce? A co vlastně je
nyní jako velká akce chápáno?

Nepochybně jsou nadále vel-
kým rizikem a je to tak chápáno

celosvětově. Proto se akce s tisí-
covkami účastníků nepovolují.
V tuhle chvíli v podstatě platí, že
akce s účastí do stovky lidí by
měly být možné na konci května.
Co bude dál, se uvidí dle vývoje
dat, ale ani celosvětově se nepřed-
pokládá, že by se mohly konat
události, na které by přišlo třeba
pět tisíc lidí a víc.

LN Na konci května tedy bude
možné pořádat akci pro nejvý-
še sto lidí?

Ano, bude se to vztahovat třeba
na zápasy ve fotbalové lize. Musí-
te si však uvědomit, že sto lidí
v tomto případě v podstatě zahrnu-
je hráče obou týmů a jejich reali-
zační týmy. Na diváky se tak nedo-

stane. Postupně bude snaha oteví-
rat divadla, kina a další, ovšem za
podmínky, že budou dodržovány
dostatečné rozestupy. Ze začátku
by je mohla navštěvovat třeba pa-
desátka lidí, postupně možná i víc.

LN Na první pohled se zdá, že
ohlášeného uvolnění restrikcí
je poměrně dost. Nemůže z toho
ještě být průšvih? Dopomoh-
ly k tomu třeba Velikonoce,
u nichž se ukázalo, že nic zásad-
ně negativního s počty infikova-
ných neprovedly?

Průšvih může být z čehokoli.
Během Velikonoc se v grafu uká-
zala jen malá vlnka, která hned po
třech dnech zmizela. Byl to jeden
ze signálů, že těch opatření může-

me rozvolnit více, než jsme pů-
vodně zamýšleli. V příštích čtrnác-
ti dnech však bude nutné bedlivě
sledovat, co se bude dít, protože
rozvolnění, k němuž nyní dochá-
zí, je opravdu poměrně masivní.

LN Jak jde dohromady oznáme-
né rozvolňování pravidel s tím,
že chcete prodloužit nouzový
stav až do 25. května?

Prodloužení nouzového stavu
víceméně vychází ze čtvrtečního
rozhodnutí soudu (rozhodl, že
je-li nouze, musí restrikce vydávat
vláda v režimu krizového zákona,
ne jen ministerstvo zdravotnictví,
jako se to od sklonku března dělo
– pozn. red.). Nepřísluší mi to úpl-
ně hodnotit, ale připadá mi poměr-
ně zvláštní, když soud konstatuje,
že opatření byla správná, pouze
byla nedostatečně zdůvodněná,
vyšla v normě, která by neměla
mít celostátní dopad, a na základě
toho, je ruší. Je nutné to tedy řešit
jinak – a to lze pouze přes krizové
zákony, tedy přes nouzový stav.
V tuto chvíli je diskuse o tom, zda
nouzový stav prodloužit, nebo ne,
téměř nadbytečná, protože teď ho
skutečně nutně potřebujeme.

LN Krizové zákony nelze přijí-
mat v jiné době než v nouzovém
stavu?

Soud řekl, že čtyři hlavní opatře-
ní, která byla přijata, mají příliš vel-
ké dopady a že by to mělo být přijí-
máno podle krizové legislativy,
tedy v režimu, který je tady nyní.
Kdyby teď sněmovna řekla, že nou-
zový stav neprodlouží, pak všech-
na opatření od prvního května za-
niknou a nebude platit vůbec nic.

LN Myslela jsem, že problém je
v tom, že opatření přijalo minis-
terstvo zdravotnictví, nikoliv
vláda, nebo ne?

Ministerstvo zdravotnictví to
stejně předkládalo vládě, i když ta
to neschvalovala, ale brala na vě-
domí. Z toho, co řekl soud, je jedi-

ná cesta ven, a to právě přes pro-
dloužení nouzového stavu. Eventu-
álně by se musela změnit legislati-
va, protože byť by situace byla pří-
znivá, opatření by měla platit.

LN Takže opatření, která se vče-
ra uvolnila, souvisela i s verdik-
tem soudu, kterému vadilo třeba
právě omezení volného pohybu?

Souvislost to má s řadou jiných
věcí. V momentě, kdy dojde k ja-
kémukoliv uvolnění, dochází
k rozporu se základním omeze-
ním, které říká, že se lidé mají
omezovat pouze na cesty do práce
a na nákup, aby si obstarali základ-
ní potřeby nutné k obživě. Pakliže
chceme, aby lidé mohli chodit na-
příklad i do autoškol či do kniho-
ven, pak jsme museli tohle základ-
ní opatření zrušit. Ostatně někteří
lidé se už ozývali kvůli tomu, že
jsme povolili otevřít hobby marke-
ty, i když tam lidé nechodí za úče-
lem základní obživy.

LN Od včerejšího rána zaznívá
kritika, že jste zvolili nešťastný
způsob, jak ono rozvolnění ozná-
mit. Na tiskovou konferenci při-
šel jen ministr zdravotnictví
Adam Vojtěch a vy, navíc až
pozdě večer. Proč to tak bylo?

Některá opatření měla platnost
už od rána, proto byla snaha to
oznámit, i když bylo takhle pozdě.

LN Kam vlastně zmizel premiér
Babiš? Dřív byl takřka na kaž-
dé tiskovce, v poslední době ale
byl vidět, snad jen když běhal
s pomlázkou po své zahradě.
Až včera odpoledne po dlouhé
době znovu předstoupil před no-
vináře po jednání vlády.

Určitě nezmizel. Dnes jsem
s ním strávil hodinu a půl při vi-
deokonferenci se zástupci zemí,
které nejlépe fungují z hlediska
kontroly epidemie koronaviru,
mezi nimiž je Austrálie či Nový
Zéland. Seděl jsem vedle něj a vi-
děl ho naprosto živého.

Čeští výrobci
potřebují slyšet
garanci státu, že od
nich odebere miliony
kusů ochranných
pomůcek během
několika měsíců

Práva pacientů
Jaká práva mají pacienti?

Jak a u koho je mohou uplatňovat?
Na co si během pandemie stěžují?

Pravidelná příloha
Právo a justice
již v pondělí 27. 4.

Nákup pomůcek z Česka vázne

Stále na stráži. V příštích čtrnácti dnech bude nutné bedlivě sledovat, co se bude dít, protože rozvolnění, k němuž nyní
dochází, je opravdu poměrně masivní, říká hlavní epidemiolog Roman Prymula. FOTO MAFRA – MICHAL RŮŽIČKA
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Zabijačka u Mynáře
je přestupek
ZLÍN Zabijačku, která se před týd-
nem uskutečnila u hradního kanc-
léře Vratislava Mynáře v Osvěti-
manech na Uherskohradišťsku, vy-
hodnotili policisté jako přestupek.
Spočívá dle nich v porušení záka-
zu shromažďování povoleného po-

čtu osob. „O přestupku policie in-
formovala Krajskou hygienickou
stanici ve Zlíně, která je kompe-
tentní rozhodnout o případné sank-
ci,“ řekl policejní mluvčí Petr Ja-
roš. Zabijačka se odehrála během
vyhlášeného nouzového stavu,
kdy jsou hromadné akce i sdružo-
vání zakázané. Zúčastnilo se jí
šest lidí. Mynář se hájil tím, že sa-
nitární porážka byla nutná kvůli
neutěšenému stavu prasete. čtk

Prymula: Cestování je dál omezené


